

**LETTER NUMBER 378**

1 1847-10-12

2 Monsieur le Supérieur de l'Institution des Joséphites Rue du Canal Bruxelles

L. st. J. M. J.

Monsieur le Supérieur

J'ai reçu votre lettre et celle de Mr Désiré. Celui-ci me fait savoir entre autres choses: que "Mr Patrice se laisse tromper en ce moment par au moins un de ses professeurs, qui fait de fréquentes sorties et est très imprudent vis-à-vis de l'étranger. Son langage est imprudent et compromettant". Cette communication, dont vous ferez usage, avec prudence, est de nature à être soumise à Mr Patrice, et à être examinée avec grand soin. On m'a averti d'un autre endroit que Mr Xavier parle d'une façon très-étrange et de manière à donner des idées fausses de sa position ou de l'état religieux.

Pour éviter toute difficulté avec Mr Désiré, vous pourrez lui dire, le jour de votre voyage, que vous vous rendez à Louvain, pour affaires, et que vous retournerez le même jour, ou au plus tard le lendemain (si vous prévoyez que vous pourriez être forcé d'y passer la nuit).

Je prie toujours le Seigneur de bénir nos efforts pour la religieuse famille dont il nous a remis le soin.

Gand 12 8bre 1847

C. G. Van Crombrughe

12 October 1847

To the Superior of the Josephite Institution, Rue du Canal, Brussels.

Praised be Jesus, Mary and Joseph

Dear Superior,

I have received your letter and Mr Désiré's. He tells me among other things: that "Mr Patrice<sup>1</sup> is being let down at the moment by at least one of his teachers who goes out frequently and is very imprudent in his relations with the outside world. His language is imprudent and compromising." This letter, which you will use carefully, should be shown to Mr Patrice and be examined with great care. From elsewhere I have heard that Mr Xavier<sup>2</sup> talks in a very strange manner and in such a way as to give a false idea of his position and religious state.

To avoid any difficulty with Mr Désiré you can say to him, the day of your journey, that you are going to Louvain on business and that you will be back the same day or the next day at the latest (if you foresee that you might have to spend the night there).

I always pray to the Lord to bless our efforts for the religious family whom He has entrusted to our care.

Ghent 12 October 1847

C.G. Van Crombrughe

---

<sup>1</sup> Mr Patrick McSwiney, Superior of Louvain

<sup>2</sup> Mr Xavier Dénuncé [12]